




COURT OP CISTIMAL SESSTONS OP TR? PEACE. 

OTTY ATM COMITY OP NEVI YOYIX• 

atm= ;riled IS* day 0 Augunts 218 

Indint d or Gractti Strew in the Viret Dove* And:Reeeivin 

tit* Tieoploi 
ASS/START DISTRICT OWtY.,013DSTEITT• 

V tbe DoZendan 
UTROS TZTDPR it 

Tried bettor TrOtt4 ,Zatir "1„TAT201T11, - MID= and a 

n the SO day of,' anntzetxty Ma°. 

It 0 R PRILLIP S, ot21a .wituo-Ez in b). 

b1r ,f ho Pooploa, being &ay ntror4 ozuviline 

ttUta1:010 follawnt 

.(Reoidentao 1 60 pit Stxot,fix 

TIRICT ExAmyytArros Mt evOLDSTEIIT 

• .q Tfia your' bix,3,:t;toac t xtlt I) 

ituat goinuretuttLig.irr Uyut vs mut 

more GM 1-;ffir-!;1::120.0 3,0CatOat wkot 

ItcNoyor n hatata 11:,01:47, btino 



- 

.yearsi since 1911, 

Q Prior te April 20th1 191; bow long,d d yon know the 

defendant Laker? A About eight months, 

Q Did you do any business with 'ranker during those 

'eight months? A Yes, 

Q What was the nature of your business with 'Las er dur 
1 

g that period ot •t" me? A used to stye him out cloth to 

make up garments-. 

QVhat was his busineets at the time? A He used to 

make it up and bring it up to me 

0 Mere c,a his busin4ims 'located?:A 149, I think it 

was, Avenue 

El his b 8138 usdd to make a little 

oont3Qt d used to sell ready made .suits, 

He did contracting work for you? A Yes. 

On April 80th 1918 did 011 BOO Lasker? A Yes. 

Q Do you, remember the day of the week it •was? A 

called me up on Saturday, 

Q Was it in the morg, or the afternoon that h 

plicraed you? A He called up. 14 the morning but. I was not. in. 

the place and, the girl 513,ve me the message, that rr, Laker 

called me up, 

Q Did you call him up? A Thon I calle0 him ur an 

he told me I .should cortie down, 

Q Come down here? A In 149 Avenue, A, 

be roi very imPortlat 

rkiNma 

C414 



That is in the County of New York? A Yes. . 

Q Did you go dorm to see him? k Ye 

Q What Utile .did you reach his place of busineSs on 

Avenue Alt A It Was about two o clock when I was there. 

tz Did he have a 'store at the,t -add,ress? A Yea4 

ci Did you have a talk vrith him then you got there? 

It Ye 

• Q What part of thO13.tore did you have the talk,with him 

? A In the back- in the hop,- in the back of the store. 

There is a shop back 0 ths store? A Yea. 

Vas there anybday preaen.t when you. talked with him? 

A Yea. 

Q ho via to1 A I dont.i know I don t Imow th 

an who as there a strange man was there 

17ha4  did lie say to you on hat occasion? A HO 

• t-ld me he has got a lot .of goodei he knorict of, bankruptcy 

stook; it is laying pogo place*And went0 $0 get it for me 

and viants I should get the goods. I asked hi M -iAlat kind 

of goods and he said don't ask me vhat kind I am  telling 

u this is a bankruptcy stock and 1t you want to get tho 

goods, end he shorted me here is a man. anoth r man wa: 

oitting caongolclo e him and he will tell me nother ma4.1 

h rd. 1 get it for 'Act -from his man, tbis MNI 

goodo at some placa 4i4aen, a lot of goods 

hind. f E-oods and wb,ateare the goods. He laid 

t hat- the 



tell you where the. goods are. laying„ but you can depend np 

on me 7 will give it to you, he said. I said hew much .do 

you want tor the goods, for how much can T buy • Its goods and 

be ald 'Well, you can buy it or 2 5 0 0 it Mr. Taunter told 

me. I said Said and  you will give as, 200. 

.BY THE COURT: 

Q 'W'hat? A I will giVe him for 'commission because 

he will get me the.goods4, I shoulci give him $200 for it: and  

t the goods he wants twenty-five hundred. I said bow many 

pieces of goods have you got there and be said I don't 
forty five 

know exactly, about 204.t7 to pieces,* and he said be 

dontt know exaOtly how many pieceS but the yardage tuns 

gym forty to tAsty yaxin a,pierse and he would let me 

I.tnow immediately how many pieces he has ot ,there. I said, 

:Wen* all right, U you could get & try' to get it cheap 

Or, if you t the. lot o goods Oheaper . then you -wi11., ret 

rom me 250. • He went allay. I said all 'right: 

You would give him 250/ A I did not: givd him. 

Bat you said you would give it to hi A Yo:, 

would give it to him you get it cheaper, the goods, 

then I will give him 250. I aidZ want to ell rth .t kind 

a (pods this is and how many piecee, let me know .xactly 

boy meny piece s is there- and then wd will Boo about it, 

I s4dI did not have my' lunch YOtb go ahead and gt Ezo these • 

e• got swatahoo mods and and how.many s you hav 

•:izactly then I know Oita I got to do. e-; out • 

Nag 
CY, 
Pattie 



6. 

a man- and I went .out for a :clip of coffee - at that time ...a 

did not have: .74y lunch .yet- and he 'said. he sfint- Out .a. 

and he brought- .in two erratchee two pieces .of goods, he cu 

this off. from the .-.gooda* one .piece of black and one -piece--

of. blue, .1. asked him how many have you got there in ..the .lot 

•: and he said,•from 50 t $2 pieopo• he has lb. the lot, 

BY.L:Nt„ (1011,DSTEIVI 

Stop ôamoment a 

brought • you?.. A 

'brought me, 

-Q -Mat kind of teriat .W,,t? •A 'MIS to .ijorgoi. 

Both? 'A 1oth ierge. the kinds of. oods.,. but 

bla0 alul 

MR, ems TRIM, offen. the swatche.F7 in 

-RORiT]RG: Ihp* no objection,. 

Relieived pind mark:ed .Peop.le-ts ..Axhibit 1., 

nue 4 It was .about ifteen rdnUtes later I' 

• 00,:ra iz and he vtve no the pc.d-ods and I triOked Itira well, 

tal you, I 9alirnflt do any thins now' Z Oramot go 

gone 

to f_ssat u met for mo XICY7 an4 if -iou gill 

an tat ;lode trontV tvo hun4red and fin oz wili 

youir gOr the tranoz).otion:, Ho .E.1n4d To I don't know 

f Z. tL13- be able:t t it hut I All 

the bank ii3 elorted,:spd I ill be. here 11,Tonday and 



That was What he said? A. Yei,. that was what be 

said,: I will try to get it for you, and:I went away. It wag" 

on Monday, on the 22nd* Mr. Laker called me up ,about ten 

O'clock An the morning* he called me up* that I shoUld, Ooze 

down immediately with the money* he got it. for me for my 

price* for twenty-two 'hundred an.d fifty. I wont to work an 

told the girl to make out a check for -IP 00. and I went 

the bank and cashed .1, 

ifft„ R0SE11J 4 

the 1, 

THE.coun "tr 
..rit ttiii 

GOLDSVIN1 • 

Men he t leph nod 

918 ho aniewered 

the  

She. is _your bOokkeeper 

Then you onavtered the phone?' 

Quasha 

Q Continue with what took place on the. 22nd of" April,'af-i 

you had spoken to Leteker on thie_telephone/ •A I took 

ney and want to the bank ano abed a oheok and went 

down to him to Mr. Lasker. and. in 149 Avant) A; ad when I 

o me in the store I met there two other. PeoPle sta11dng with 

im having a convers tion, 

Q Speak louder? A They had a conyornation with hi 

and:X passed by and went in  the back*in the hor)* and I• 

het tttet one osi4.to tirib Isaskar 117e is give riet heal of the 
. 4. • 



t Whatever, you:ha/Ea got1., and Mr. Lasker answered well, 

I wouldn't, ae long ae I P-romised one man T wouldn't give 

it if you give me twice the amount, I would not give it to 

nobody only to the man I promised it and nobedy can get a 

lot, and he spoke in such a way that ;I should be anxious 

to get the lot • quick* 

MR ROSEITBE 

TITE COURT:- Strike 

is sustained* 

,DY MR* MUMMY: 

State vitt t be aid? A He said .9 long as. I proitaed 

one man I would not give it to anybody elee,„ and then finish 

'ed the conversation tith him and wont to me and he'.said0., 

1„ et quick, because the people want to get the 

COURT1 

Act quick A Mr4 Lasker said to Me act quick be—

cause the, people went to take away the goods from you mad. 

he said all 41411.t give me the money and X went to 'work and. 

I gave iim 2250 and he said where Shall I deliver, the goods 

and said. deliver the goods right to the apdngere aid 

them he will examine the goads. 

BY THE COURT: 

0. You said thA? A Ye% 

ed me .her  dhall I deliver go to you ior to the 

sponger 9nct I said. deliver it to the sponger rt =Ayr 

°aid to Mr, taker 



Vas the name of the sponger mentioned? 

Crescent Sponger on 38th Str et6 

Qi I show you, this paper and I ask you what it i 

This Jo the cheek I made out and cashed for this purpose, 

MR4 ROSENBERG: 1 object and move to strike that 

.out ar, not binding on the defendant and. as a self eery-

Jug aet on 4heTart of this witness. 

THE .COURT:. Yes atteIld to Mr. Goldstein 

.tion and.answer 

GOLDSTEIN: 

CI V4mt J that check -A This is. the check 

MR. RPSENBERG: Ray X have an objection as im-

material, incompetent and a self-serving'declar tion an 

met et this witness, and not binding upon thJm deiendnte 

Objection is overrule EAception. 

COU-T: 

q It is your Check? A 

Q Did you give it to the defendant? 

lye it to the defendont, I cashed it In the bank. 

The check iø marked for identificatiOn People 

.lhibit 2 

11 ROSE7B1'  G: May mY objection be aao noted 

to o second flues 

THE COURT: Yes, 

B17 N enumm 

given h 

ion an4 anamew 

the mona 



*bank. 

Q 42254 A' Two thousand five hundred, dollars and r 
had 250 in my pocket to give to him*. 

You drew 500/ A_ Yes: 

.  Did O* ve hit4 50 besides? A.. Not I told him 

be said that is all rtght vittert I will aSked. me fi th 

money right away, said you could• believe ue, as soon as 

u deliver ine the qooda you will got it.frOM me: 

Q 11012.50? A 11,0 
LDSTMNI 

Q After you had ven water instruotiono as .to where 

theae 000da were to gevi: -what did- you  do? 4 I bold him 

be said• in case he wors2:4 not ‘cept the good. without an 

order from you so Z wrote him out on e; piece of paper., 

receipt in my own handwriting Where the go 

Q What did that receipt say? 

Objected to. 

receipt?t1 wao A It. waa a -receipt that I made out: 

0! You made it o A Yea made it out that he 

should Show to the sponger and then hó would accept it: 

0 Did you gire it to .the defendant? A: Yes, and 

• tor that he took ha caid call him up from here to male 



10 

sure he will accept the goode, and I got the telephone and 

called him up immediately that in Cane he will get a lot of 

goods he should accept them, examine them and see if they 

are all rights • I save him the, money end he went .out t get 

the gooa,s. He said in a half an hour he will get the goods 

with the sponger, Hr.. Lasker said. Than I went away and he 

went out for the go d extd I went *0 my place and about a - 

half an hour or three quarters o an hour I ()ailed u);$ the 

sponger and asked him did you receive 

Objeeted ho 4 Sustained. 

41 Did you go to the sponger? •A. X nett after the 

second time,when I could not get no ansvre 

Objected to..  

Q You say you telephoned- to the spongo A Yes. 

Q Did you hire a oontersation. with m, yes or no? --

4 Yes. 

Q You xad a talk with him oUer the telephone? 

Q After you had that talk with the epone over the 

one, what did you do? A He told we 

Objected to: Sustained. 

Q, Do not tv that A X was w ting.enother half an 

hour„ for perhaps he could not Oliver sal quick, 

Q. What did yoit de then? A -Then I went over to the 

(monger and then 

ROSENBERG. I object to at he did over ,t 

tLc nger as not biudiug upon this itefendant. 



„ 
I / 

s: 1 1 

Q 'You went to the epóngàfl A Y went to the 

. sponger* 

F, COURT; The objection is overruled* Tou 

need not aay what was said, you. went over there* 

BY MR. GOLDSTE N; 

Q When you. got to the sponger had the mercheadise 

which you had contracted to 'buy from Mr. Lasker arrived at 

th p on ge Is? 

Objected, to• Obeetion*rnete.ino. 

After you reached the sponger a,nd had talk with. 

w did you do? A. asked him tf he received the 

goods 

Objected to. 

•Tell us Stat -70u d14s, rot .what. you. paid or. wh ,t ie 

said* but wh,,e,t did :youdo, where did you. go, 

A •I did, not go no .place at that :time 

CI Did you go back to your place of business? P went 

.back to my place and called up Mr 

f any Plage? 

Iasker o* sea what in the 

matter with the goods* what he did not deitlrer tiM :goods. 

UV Mr La,sker j when you telephone ttik him? • A M 

Laker's wife answered the phone and she: maid 

Objeoted to Sue tained 

ITIT7 SS: Re was not  

"You had the talk with. Mr f, Lasler A " Yes* Ear. - 

After you had this to e cormrsation wItk her 

what di yen thenP A I went, down limediato 7 she told 



me to Cone down. 

Objected to Sustained, 

You cannot say what somebody else said to yOu, X 

member that tinctl throuea your examination*: tell iie 

merely what you, did? A X went down to Mr; Laikex in the 

• lace of business c. 

Q Did yomi. did not find Mr. Lasker; 

(1 What time did yougo there? A It. was -about .thWee.-

o'clock  in the afternoon w 

Q What day? A ,The e day, April 2ana. 

After you got to Laskorta place and' did not find him 

there t did you do then? A Well, she told me that MT. 

Tialakqt 

• Obje oted to , Suo talned., • 

Never mind that, did you have -a 131k with bin wife? 

After you had thie talk with his wife, where .did 

You go,1 any 

geXd to this matter? A This matter, 1 rent ove:i: to my 

lanyei tfr„ Lefs and told him all about Lb.. 

BY THE COURT; 

Do not ay enyth ng you said to bia, yo* wet. to 

lawyer? A Yes, 

cur personal counsel A 'Yes, 

1r In. STT4IN: 



'What'. did yoi . do the following day? A •'Th 

day I sent- down Miss Quasha to see if he is in the 

Lasker, - 

What day? A This was the next .day.„ on the 23rd. 

You met Mr. Lert.-0 your lawyer, the 23rd of Aprils 

191$,. about five 

Q .Did you have a talk with him? A es.., 

Men did you see Mr. Leff again? A After that? 

Q Tee, did you,  see- him the next day or the day after? 

A After that I saw him right here by the District 'Attorney, 

d you and Mr. Leff go anywhere that day or any 

down to his store _tO iae night, 

When you 8iot down in Mr.*Laske2r4e store did you 

find him there? A • Yes. 

Did you have n talk w 

Tell the jury what' war said between 

yo 4 this defendant Mr. Lasker and. who was present a 

that oonver-a6ion? A' When I oame in with Mr Leff to 

Lackex't3 7,)laect I made out with Mr Leff to introduce 

as a boOkkeepor and my acoomtant, that be iemy aocamtaa 

and loolto over my books. 



Q You introduced your lawyer as your, accountant? A

vrnted to find out what it is, We went in and I stopped. to 

. ask him what was the troubles, 'what was the matters what was 

the trouble here and wells he started to tell ire "VJhen we 

went out -71 

BY THE COURT: 

Vfiao said this? A Mr„, task r told. it When we wen 

out to ge t the good's, we got a wagon*: he said, and we .put 

the goods on the wagon and as Soon  as we leave the place 

about a half a block three detectives, three men cape along 

who was suspicioned like they were detectives =1 they got 

hold of Ltr Lasker and said where are you going Vri•tb. the goode, 

and he said he could not say anything where he v,r4 

with the goods and he went with the detectives, and the 

ther two de tectivep they Went -00 they too]  th..n' other tuo 

men and wh.ct wdat with him, going on the tiefy be said 11770,0,t 

can you do for me.' He said the detectives said to hihiwhet 

will it be worth for you if I should let you free , 

said well I am a, poor-- pan I have. only a few dollars, rihat 

Z- collect o 'pay my bills and I cauld give you away. rity fev7 

Oea doll arc 

to h0.13 me put up the on the wagon andX ay. Tositively 

as you are innocent sea that I could do for 

you gots and ho on.id I got about 

,htandrod 



you and then you lst me free* They went on the corner 

.,d,eteetive said to Ilasker,. well,, how can heave you off, 

and he, said when we come to the corner- then X will turn 

arcund in the back* and I will disappear and you. won.t find 

Then I asked him where axe 

the two men that got arrested., iTo iaid don t know, 

can't tell you Where they are, As somas he said he a 

as soon as I gave him the money, I took out the money from 

my pocket and they let me off ge.- he said about this thing 

Kr* Leff asked him Where are the 'men whe.a were the goode„ 

he said I (loll t know where are the men. who -were arrested 

anc he said I I know*, I can't tell yo then flr. Leff 

started to tell him* you mean to say that anybody'would be-

lieve such a story like 

BY THE COURT1'. 

'aho said that? Leff,asked him where ear) 

the goods, vrhere are the people Who were arcested,  .He said 

you mean to say anybody would believ like, this, 

you took away the money from -- you stole. 'away the money 

from this rm and now you want to get a-way with t't I think 

you  Vela get away with it I am not his attorney 

am not his accountant I am his a.ttorneyo, and *ink 

you batter, f you want not to go in jail you getter live 

tit y hick. Well he said if I oZtt kn 



take no money .from hint, He asked hith where a-re' the ?a;,me, 
zad I give it away tt two men as soon as they put up the 

goods on the wagon .Then When I heard 

my attorney, he said 1 it know you, I would  not speak to 

.you end I did not take no money from you, and if you ptit  me -

in jell I will take Mr.. Phillips along with me • He did not 

want to say a word any more and X started to quieting him 

cited. He naid, I don 

I did not take. no money from you* I do 't know you 

mot You I took him An the back and a 

standing in th front tn te oore and I had n. 00TiVer0 i0X1 

with 'Mr* Lasker. I told h 

took tr-ay from me :12.850*, giu'e e soma money a' rive 

e somezhbigi try to give me part 0 

He naid no* I oannot give you a cent back* if you mini-; to 

deal with 1.1)e now I iiJ I zee that you -should iaako it u,  th 

you pad 

e if you deal with me, I said no I don !t want to have 

anything tc .Uc with you now as long an you are Ouch a van 

e,nd I °cannot do any Lusinevs with you, Then don't im 

I did not take any money from "you", ,and. at tit 

went witi4 Mr, Leff to the Difatriot Attorney and we 

arrori 

PION 1311 ROSENTERG: 

ir the first tiui you b 



Lasket was on Saturday,. April, 20th, is that correct? 

Q You are sure of it? A 

And the second time you say you salt him was When you 

gave him $2250,_ is that right? A Yes. 

On Monday,  the 22nd„ is that rielt. A Yes, 

There is no mistake about that, is there? A -

Is your mtmd clear about the dates? A yes 

Q Since you were examined in the magistrate court 

on May 8th, 193.8, u have seen the stenographic MinUtee of 

tbot examinatio bwentyoul A I have seen them? 

Have you sosn the stenograPhlo Minutes of the examina 

the magtetratk 

• Q You have nOt?. A • 

Q

 

Bays youtalked with your lawyer about what was eai4 

at the  examination? A Well, 1spoce to the lawyer I did 

not have to state that — I know ten years well that halipened• 

Q You did not have to atqte? 

Didn't .you talk It over with your lawyer a number of 

timer) before you came to the District Attorney, 

0 Didn't you talk over Ilha 



• Do YOU understand me? A Ye 

-g • That you never spoke with Mr,. Leff, your lavra as 

to what you were going to say and what he was going to say 

when the case mme to trial is that right? A We did not have 

to speak about it, We know it, 

tZ Mr. 'Leff skas your lawyer in the police court-. A-

Q He is your lawyer now, isn!1; he A ' yes. 

Q He is sitting or be wan sitting ifl. the first seat 

in the court room t A Yee 

Q Up to a, ew minutes ago? A Ye 

And he is in the art room now • nos he. tuft step 

ped ou A He is not in now, 

Q But he has been here all mronin A Ye 

Q All morning? A Yes 

Q And all afternoon while you mere Q the stand? 

Yes. 

Q, Werent you o n to give Lueker 10 :for his trouble? 

A 250. 

Q Vere you going to give Lasker 1O for bic4 trouble? 

Q. Ntbin.g like that was ever said?, •A 0 

Q. l that right — donst shake your head* .talk wan 

anytang said- about t10 for Lasker48 trouble"? A No. 

Q ,You are sure of that didn't you swear to  that 

,liee court that you gave him '1.0. cash? A For 



• Q 

3, 

•Was :lin this question put to you and didn't you male 

thie sworn answer •under, oath,. ***1 gave him $10 he should work 

n. the goods *did. you say that in the police court? A Yes, 

Q Didn't you say that you gave him that 10 on April 

18th two days before Saturday, the 20th? A No well 

Q Was not this question put to yoU and didn't you 

rnglre this answer? A It was all on Saturday, 

Q Will you lieten to this, was this question put to 

you but'the District Attorney and did. you make this answer 

under oath in the magistrate court: on gave him 10 - 

on the / A I gave him on the 3.8th 10 casholl A Yes„ 

• bub I could not remember exactly date I thought 

t that time it was the 3.8th but it wao the 20th, Saturday, 

Wasn t the matter .much clearer and fresher in your 

mind on May .8th, 1918, than it is today ir, it 

was not no clearGr. „ I thought at the 18th but it was the 

20th at that time. 

Q You thought it was the18th? k, 

Q How did ou discover it waa the 20th? T ;Looked 

'over exe.ctly and found Out it was the 20th, 

Q Did you. look it over with your. lawYer? A PO), not 

fay lawyer. but I myself, I had a miothke at that time 

•in Laving. the date, in telling the date exactly, because it 

• s P4tuldats It can't be the 18th on Saturday 

1 this jury that notbing rP said about 

f.engem thi 

Noe 
CY2 

.0 



-give him for expenseE3. o work .on that he should -get it 

for the price„ 

Weren t tou ping to give him 1250 to work •en.• the 

oa e? A -$250. after I will get the goods 

Didn't you Art answer to the question didn't yOu, 

say he was to get that Looker was to get 25() for 1ia 

coomission? A Ye 

Q And. that was ± or working on the ease, isn't that 

rlght?,, A Yes 

' Q Then why Wae it necessary to give him 10- to work. 

on the Case? A To go and treat him that he should, get 

it for .the price he told rue / should give him 210 and 

he will try to work on 

Q You thought you Should you bad to give aeker 

10? A He asked me,, 

Q So he should treat the fellows iXL order You 

ohouLd get the goods? A Yes. 

.D dn t you do that on he 18th of Ap 

You say it was the ;0th? A Th • 20t1 

On the Saturday?. A -Yes 

You had came to all your a eeimont 

turday A Yes. 

Q The fir t ti alter ? Yes, 

gsoode 

.c! You heard what Mr1 Qo1døteincaid when be opened 

ass to Tho junto didn't you  you waxo oittin in the 



d1dflt you hear him? A / was .not 

Were you here when lir, Goldstein spoke to the aurora 

and asked. them different questions? A ,Noo sir, 

Q You djd not hear that? 

You intended to buy a swag  of goods? A Yes. 

Q What is a swag of goods tell this jury what you 

understood was a swag of goods.? A I don't know what swag 

you asked me a Pwag 

Q You said you knew r. that you intended to buY a swag 

f goods? A A job of goods a swag? 

Q You know the difference between wad and a aob 

lot of goodol don't. you? A I don't know* 

Didn't I lust ask you if you, knew' that you intended 

to buy a swag of goods and. you. said :yes,, and then I asked 

you to tell the jury what you meant by a_swew? A I don't 

know vhat OMB means 

You haven't any idea? A No  °:1 know a ob of goods). 

alot Of goods, 

Q You have no idea what a aag nexAa7- A ao 

Did you intend to buy a lot o óroo1ed goods?. 

A Well, no, sir, 

Q You dld not intend to buy any crooked goo did you 

e .A 

.ou thought they iere really honest goods* being. 

sold tt you honeat y A It in not a que-tion 
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Is that right?: 'A Yes, 

Q You thought there was nothitg wrong with the goods 

at they were absolutely honest? A Well, it was I thought 

it was something wrong with the mods bankruptcy stock and 

it is bidden# 

4 What did you think was wrong with the goods? A 

don t know. 

•THE OOUWz He aad. they were h dden„ 

TEE WXffiSS They were hidden.. 

BYER. ROSENBERG: 

They were den? .A Yes,. he dad not want to tell 

me' 

Q Tell ther Itry rhet er you r ally'thoudht it was goods 

being sold honestly, gAtimatelyo CM Whether they were goods 

being sold in a dishonest way? A I asked Mr. Lasker what 

kind of goods it is and he said this IS a bankruptcy stook. 

I said all right if it is bankrupoty,etook4 y u could show 

me the goods where it is laying, and he said, AO I would 

not show if to you, If you Want to buy it don t ask me no 

questions;no more, I would not tell you. 

Q Tell the jury if you, really thought yougoing 

to buy - A I thought there was aomet4, wrongth the 

good 

did you think was.= g/ A I don 40 knoW. tin. 

what tl• but there was something wrong, 

You are a businessman in New York, is not tha4 XI t? 

mt.` 
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A Yono 

ia You have been jn busines nine years* iii that xi -IA? 

Ak Yes* 

You have been buying goods in the openm arkett A Yes* 

Q In yop. business? A Yes. 

Q Men you buy goods rag larly you get a bill for, them? 

A Yes 

Q And you g v,a check for them? -A Teel 

Q Tell the jury what you thought was wrong with these 

goods? A Tello. I thought tt was something some kind •of 

goods* which he did :not want to tell Se What it 

thought pethape as long ae he is getting them for me* 

don't know what it s might be nomethin it is stolen goods, 

(4 You thought it was stolen goods A I thought no 

he -said don't a k no questionn you get it from me. 

You were willing to buy goods him it you thought 

they were stolen? A I bought them from Ithn I did not buy 

Q You were going to use tanker, yoU thought, by pay-

ing Lkor RO you could buy stolen goods and ttwould not 

hurt you at .11* in that riø t, you were to be protected, is 

that right? A Well i I would know exactly they were 

otol n goods 4irootiy it was stolen Ripods I would not 

new it, 

You thought that you were go3zg to buy etclea go 0 

txu? A Ha t IA me it wan bankruptcy stock* 

ouht you were going tO buy stolen no 
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didn't you? A tho t I did not know what it .was, 

b u it it from him, I bought the goods from hi 

You thought if you gave tasker 11:>250 You were Pro 

-t oted, it the goods 'were stolen,. is that right Yes 

Q Is that the truth? A Yea, 

Q If ymu thought the goodo were stolen, then you did 

not think it was bankruptcy stook* if you thought the goods 

were -stolen then you knew or you believed thaii the mods 

re not bank:Kuptcy stock? A Well it was a doubt 

did not think exactly it is stolen goods 

All right, you. thought it might be bankruptcy stock? 

A, Yes, 

Q But a crooked bankruptcy stock? Yes' Idid..not 

know what it 

That ic bankrupt stook, tht some metc'hants who 

bought goads from businessmen was going to sell the goods in 

a hurry and get rid of them in a hurry and you were „ping to 

buy it that is what you thought? A It was not in a hurry. 

I bought it Saturday and gavd him Monday oke with him 

Saturday about the goods and he gave it:  Monday. 

Q You or'oke of it secretly, no one was oupposed to 

itnow? A t711, anyone I. did .not tell anybody I buy 

•pods, even o goo I am not tolling anybody I •at buy.-

lug pods 

These were not regula goodo en. tberfifore you sure - 

1,7 nt,t eU Enybody is that ri lit? A I lid net -toll. 
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ap 
an body no* air, 

Q If you thought it was a bankrupt stoc)tt you knew the 
- 

goods were secreted and kept some place where- the merchants 

of New York or the receiver could not get hold of them? A Yes* 

sir, 

You,knel that? A Yea,.. 

'Q You did not *think that was wrong? A Well, t4Irik 

there is something wrong, 

Q You knew there we Omething- wrong? A 

Q But you were perfectly Willing to do.' it? A Yes, 

You 'felt that you were Proteete lonr. as you had 

lia0er end gave him 50.i that $ i. Yas,f 

And 010 to treat the -.boys? 4. 

Yes 

ik • 

Then you intended *0 use the goods in your. "1 Ateinessi 

Was there not about t 000 worth 0 0 you Were 

going to buy? A Not sir, 

Q Mat. is that? A No  sir 

• Didn't you tell 1.1V MarkowitZ# the Distridt Atter 

nay, that you were going to buy i'ig3„000 worth goodo 

A Not 'sir, 

now ese suPPosact gOods tO be vo * -that 

you vere ppino to 5Ø0 for? A It was a difference of 

o: couple of thmsaud. 

0. The diffoLenoe you: were going to at in your ockota 

t thr ytal were going to nt least a 



courle of thousand on tilt dealt A Yes 

Q If you were able to gt the pods, Is that right 

The. way you figured in your mind? A Y 

That if everything went along ill right y u uould 

..Q How. many thousand really were IQgO±ng tO btalons'? 

A I cannot tell you enotly how man 'Out it worth half 

lar more on t e yard. 

that?. Q irtasn 't it -447o.rth more At that tivie I 

do not think so . 

You say you Tral) eping to pay Of13.0 0,r the ,took? 

And !Fake oowle of tibountma dollars you 

figured the •stock o he worth fivo thousand? A About that. 

And you were going topay T:4 2 5 0 0 ? A n. 

12 That wou.ld be it least '32500 tatat you orc :Koing to 

vaelgo on. the; dealb is not that rIght? Pot pxnotl 

When you went down to Laakei laaeo bo,t1 

.trrith Mr. Luker, in that right? A Ycc,. 

You found his rife 1.7as there? 

Jtv 
.e:re lore? 

inc? 



.At the time you gave the #on yl A Ye• 

Q -She was there? A e;s, 

g Why did you tell the, jury the  womeon was there when 

you gave the money you geld two men.vero there, unknown me 7 

Jk To men and ,12,14 44*. • 

Q Why didn't You say hic wire vs% there4why did you 

koer that out* did yo4 have any ;reason.? A o reason at all,: 

04- Mi.. Leff iv in, court -now? A Yes. 

Q Sitting in the first .43etatl A e • 

Th sponger was to be. your eponger? A yes, 3r!. 

Q, You did not want the gtiods to go into your place of 

business on. 28th tree1.o, did you, when the goods were OUP. 

posed to come from a had roan or the thief Or the Ann who was 

doing the prong thing* you did not want the goods to come 

direot to your place og business on 28th -Street did you 

A tiot ex otly, 

Q You vrantod to be as clean as possible -up on 28th 

Street A Vie Iny regular goods and, send direct .to the 

Sponge 

,ou buy egular goods you get blallor it? 

gular to , is thatrifOrt? 
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You did not want the goods to be sent from the Su 

poded bankrupts or thieves to your place on 28th, Otreetit did 

you? A Not on account 

Q Did you want it? A N 

Q One of the reasons was that you feared that the po-

lice might catch you up there with the ood ta that Tight/ 

A I did not think Of it, 

Q .You -did not thinof th o1i t all? A No. 

Q Did. not enter your mind? A 

Q .Did not enter yoUr mind about •the  wrong or the.policel 

A I cent to the sponger to be eXamined ii,4*.= that Wag all. 

You used Lasker as your -dummy, didn't you, o you 

t3hould be protected in case there ,ms- y*trouble  is not 

hat right? A .1 did not think of it at that time. 

What were you giving him $250 for? A For his wo-rk; 
I. 

told him if you get it for the price I will give you. (250. 

lO to treat the be  so he etoula get tbe goode 

why did you do that?. A He asked me 110 that he shorld do 

that. 

Q Men you testi ed in the other cow: You id not 

word about the other two men saying -Mitt they wanted 

to buy half the goods* did you A Yea* I dlde 

In your examination in h magiot ate I court A I 

dont kember exactly* but it was s 

In your examinat'on• in the mat3n.:,..te o court* you 

iltA • oU are nog being emartite..1..nem today 

111111111 



.4 Is not that right? A Yes.: 

4, X examined, you, did I note 4 Yee* 

Q And the, District Attorney was repreaenting the 'People. 

. and he examined you? A Yes,,,, Biz% 

41 you were asked everything at took place? 

Yes.. 

Q Did .you anything 2II ;the other court about the two 

iiaen in the store asking Laeker to sell them half ot' the goods 

a to make you anxLoua?: „ti T 4314 ronmmbor: exactly, but 

it was no. 

u. did not ay anything did you? A don 

Will yOu sayyou did A Wé].l. .this I don't remember 

did or not,x but I itnow it was So,* that it happened. 

,Q You did not get any bill for the goociS? A NO. 

You did not know where the f?:oods were?, A No, 

Q You never saw the goeds in your /ifs? A No, sir 

the owatohoo I sant that is all, the samples 

•Q You knew tasker was not. in the businestt of f-,elling 

woOlens, didn't you? A Well --

.You knell he was not in that businesS, didn t you? 

•VI* he v70..0 In thebusiness. bought from him two pieces 

f goods that tirne everybody was dealing with ode at 

t tiros 

Q. Do you this jury s a b:incorci. that 



you Would give up $,2 5000 without seeing your goods* or 2)250, 

without even seeing the goods? A Well, I trusted hirrrand 

he said that it is all rights I could depend upon hi 

Q You knew that he was supposed to get the goods from 

the other people? A Yes, 

Q You knew that?. A Yes* 

Q You knew he did not have the goods to deliver to yo 

A Yes, 

Q And you say that there were two men there who were 

supposed to be the oimer of the goods? A One man •wae 

Q One man That La 

Q You knew_ on the dEy tl2ot you galre your money to task 

er that he was upposed to give ha Money over to the un---

Aamed man? A 'fest air, 

Q And -that the unnade4 man 

of the bankrupt stook? A  

Did he introduce you to t A 

Q Didn't you think it very funny that you oowb there 

as a buyer, not to be introduced. to the se3400.t. Avii, be 

did not 

UPP0 

Did you? No, 

Q Did you asb the man S name? A No 

Did. you ask where he keeps his Imola 

d to be the owaer. 

041 No 4; 

Q Did you ask where the gods were? A NO* 

if.kitx Did you see the goods? .A askid biza to 

ve me a samples of the gooda1 and bowMILIV plecets 
t 
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when be will tell me how many 'pieces and these are the goods, 

then I I believed him. 

Q Were they al)! to be the same goods? A That was what 

Ile told me, all the same. 

Q How much do you say the value of those goods 

wcftch of which you produce in court t are they 

a yer.trd? L At- that time it was- worth about $1 75 .a 

from ,1.50 t 

Q That is the 

dontt know if I could get it any more I don't know 

ghost price youwould put.on it? A Th 

.rtag ftat-11.50 0 $14;75 a,A. .Abo 

would make about $2.000i j that right? A . Yes:. 

f the pods, *according to your sworn statement was-

yeard, that would Make ariothet One,-fourth of the 

thousand? A I oinot eay how lin* Z. would get for 

e goods .• 

you say in the police court that the -i,00do 

A 11011.r. after 2 a yard., didn't you say that?. 

nt ooV.ple of weeks later it was worth more; 

You swore -in the police court on r&P 8th, 1018, tha 

the geode which you say you were go na to buy WOO wortb.•2 

•right? A Isay from 1;50 10. perhape a yard. 

difference of 2.3 cents? A At that't i Imo-

=oe 25 cents, when you give 85.004o lonn 

Thrtt you buy Drookodeo ads it vould b c. i 
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ference 

Objected to. Sustained* 

Q But if you 'bought regular goods it 17ould be a 'tag 

da.fference? 

Objected to, Objection overruled, 

Q Answer the question if you were buying crooked goods 

. it would not make any difference 25 centa a yard on such a 

large quantity — 52 pieces, would ii, is that 'right A hat 

is the question? 

Q If you are buying crooked goods • .would not have - 

ado any. differenoe -25 centea yard, 'buying 12 pieced. of  

those goods„. Would, it would it mit) any difference? A 

donit understand the question, 

Q If you were buying goods regular;*' you would :figure' 

to the benny. on the yardage, wouldn't you in •order to ccnif. 

pete with your trade generally, wouldn't you (es, figure 

exao ly, 

Q You are careful 7.Then y'OU, buy reglar1y? Yes, r*. 

Even to: the penny, or.. half a cent? A Not 4alf a 

cent 

any yar s would 53 pieces be? XrOtctli ycrth  

to the piece you .say? A About 

Tia,sn't it more than that? A 40 to 45 he oat, 

LQptt know *ma (ay* . 

D d not make any d how ratch 

the e.0.0 A Ti wild from 40 to 45: 

age 174 
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Q At any rate the good:s were worth about -. you testi. 

fled in the magistrate's court they were worth about $2 

yard,is that right? A Yes, 

Q Is that correct? A Yes, sir. 

Q Did you see the defendant hand the money over to the 

stranger there? A What? 

Q When you gave this money, $2250 to Lasker„ did you 

see him hand it over to the stranger? A NO sir. 

Q You knew he was supposed to do that? TA 1 

Q You told him to do that? A 7e04 

Q You expected that he should do that? A Yes, 

Q And he was authorizec. to do it, didn t you tell him 

to do it A I gave him the money he should get me the goods, 

Q To give it to the a tranger I don't know to whom 

he was supposed to give it, I gave it to h 

Wasn't he 'supposed to give it to the man Who wan 

selling he goods? A I don't know to whom e the money. 

,Who was he supposed to give it to/ A I don't know 

upposed to give me the goods. ife tns Upponed to 

send me the goods 

Q I talk 9,bout the money now, When you gave 12250 to 

Ttacka4 didn't you to l'him to give It to the MATI who was 

eittiu ere? A At that time when I gave him the mcney it  

war nh thoro* to give him the money, Be himself took it 

in his ct and vont for thegoods. 

• tc •kae t rcney? A I on't 

;-•  ,:.11111111 
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know what he was going to do. with .the 

.Q You . don' t. know, you want to ten._ thi • jury -that. is 

44.14t -yo4.believedt'.•-.4. I know I gave him the .money in his 'hand, 

-What was LaSiOr .supPosed to do with the money?, .A 

do:et know supposed • to give it  to the people•.Where...he got 

the :Opods :Tom, 

Q You trusted 5taakefl .1 Ye 

Q Was not !seeker supposed to trust the-Other people? 

A I suppose so* yes. 

0 Q Be was supposed to give your money to the people who 

were selling the goodal A Yes, 

Ta not that riglatit A Yes I suppose so, 

You told him to do it? AZ did not tell him to do it 

Q You knew he was supposed to deliver the money to the 

man? A He gave him the money — bexore _gave. him the money 

perhaps he paid him for the goods, how do .1' know?' 

Q Perhaps he paid the other man for the goods How 

do lalow? 

Q You don't know to the contrary I don't knot/ what 

to do with this money. 

VER GOLDSTEIN: Have you  developed that any bank-

riPt goods wore stole 

MR ROSENBERG: No* it bai not been developed,. 

TEM COURT: I asked !t Goldstein, t7t1,0 it e-

rolopede, at far ac you know/ 

fr LI:111MM ,17 
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MR. ROSENBERG: He said he never made any inquiry 

about 

MR. CIOLDSTEM The testimony ii that he was to. 

buy a bankrupt a toOk • 

BY MR, ROSENBERM: 

Q At any rate there was a man who claimed to be tbe 

seller and there was a man *there who, 11*I claimed to be the 

aeller of this bankrupt atoOk? A On Saturday there was  

sitting a man. 

Q On Saturday was iti$aturday. 

Q, 0-r was it on Monday? A n Monday,, no, it was no 

van there,, only two people were standing there and they were 

arguing about they wanted they should get the goods. Re 

• said I would not .12c give, it to you as 3.ong 

to one man* Z would not give it to anybody else. 

Q You never said that in the r °mixt, did you, 

.did you ever say anything about that in the other court? A. 

donst remember if / said this in the other Ocurt but this 

ie the truth 

promised 

ML ROS BERG; Will you admit ett be never 

• testified to that in the police court? 

MR. GOLDSTEIN: I have never read the minutes 

BY ROSENBERG:-

You have had. buøinern de1inga pith r before? 

we &alive red to him some 

,}11111111 
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f about PO at one time? A I don't remember4, suppose 

Q Ind you ever deliver to tatker goods the value o 

about 9O • did you? A Y.08 

And you would not trust him with the goods, but mint' 

them to him .on memorandum? A That was what he asked De. 

Q Did you send them on memorandum/ A Yea 

Q He paid you for them A. Yes, 

Q You bought some other little things from Iasker? 

Yes, 

Q And he sent you a Walt; didn't liet .4 Yes, 

Q In his Om name? A Ye 

Q And you paid. for it by ok? A T 

Q Have yo lt got your check book hers with the stub, 

your check ,book -- you were asked to prOduoe- tt by the Dis4-

trict Attorney, upon request where is it Z think they 

broueit it up. 

QVill you, iook on April 22nd now, you have testi-

fied on direot examination concerning the cheek). is that oor-

root? A To what? 

Q You testified on your direct exantnatioll in anower 

to Mr, Goldstein about a cheok of 12500? A Yes, 

Q That Chedk was drawn on Saturda rids. w Joh? 

A. 0 Monday 

You came to yaw agreement on Saturday, didn't yo 

as to boi much you were going to pay? A II 

You did not? A No 
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Q You, did not come to any agreement as to bow much, you 

tkriare going to pay until you ot to Lasker's store on Monday,. 

did you? A He called .me up and told te he got it for my 

pride. 

Q How much was that? A $2 50. 

Q You are sure of that? .A Yes 

Q Then you had your boo keeper draw check? A Draw 

a check for '42500 

Q, "Why did you have your bookkeeper thaw a check or 

12500 when you were going to buy a stock for '22.250? A B 

cause I promised 

Q when you 

to give him P•t250. 

there and gave hi 2500 

didn't you gbiw the.Othel.* $ 500 as. long es you had the 

money in your pooke14, why didntt you do • it? A I did not 

want to give it to him until he delivered me :the ooth3. 
• Q You were going to hold up $250 when you had lread 

artod with 2 500,, is thct it or 2„250? A Yes. 

You, were going to hold up 250?* . HO did not 
• .am me* at that time — he said, all righ me later. 

Q -10 did not aak you? • A No. 

A Didn't you testif* in the ma ratels court that 

ho did oak you end that: you Would not give him the 0 

didn't you testify. to that in the other court at do you 

emir 

tio 

UR. 0.11D17.4TEIN: I °Nee to 



Objection sustained. 

u say he .did not ask you for 1250 he was supposed' 

to get for his commission? A Well, I. don't remember exactly 

if he asked me or not did not give it to him at that time. 

I said I will give it to you later when I will get the goods. 

Q You did not want to trust him with the '1„.>250? A It 

Is not a question of trusting. 

BY THE COURT: 

•Q

 

But you did give him 

in one hundred dollar bills. 
ROSENBrilat 

BY HR, Nantannt: 

Q Did you take a receipt for that 2250? A 

Q Did you take a bill for the 2250? A,' 1To. 

Q Didn't you think that was unusual? A Tiell, now,  yes 

after that I realized it was unusual, but I did it I fell, 

for it 

Q You cashed the check yourself?. A 

Q Did you have the check made payable t 

A I don't remember exactly. 

You have the check here the 

made out to tearer? A Well? 

Q Is that co eat? A That i 

.Q didn't you have 

your •own name?' 

he check made out. to 7ov.3:' own 

7 A. 10.10. not take the money for myself. 

Q. You did not get the money for yourself, that iP the 

utaeou? A ures. I had to give it away for 'eroluardi. 

• 1. 



• If you .were not going to get the money for yoUrself„ 

why did hou not make out the check for. Lasker.? A He 

he did. not -want no checks 

Q 114, because it was -a Crooked transaction, he did not 

want check, to figuDe in it?- A He aid not want no checks 

• Q Isn't that the reason why you did not have it made 

out to your name because you did not want ,your name to fig-

ure in it? A No, / did not think of it, 

they would not give it to rae iidthout endorsing it. 

Q What did you tefl. the bookkeeper when you Node 

at check, or when she made out /hat oheck? A nilat? 

Q What did yeu ask the bookkeeper IT, she asked you 

what did you want 500 for, didn't he? A I don't rem 

ber exactly.if she asked me or not,, but ehe riiade it out. 

Q Did she ask you, yes or no never faind lookin 

at the young lady, look at the jury? A T. tin not iciDicinr 

BY 1111'. rtosvarsto 
Q Did the young lady ask you ezythIn abottt vtly you 



told her for some goods, 

you wdre buying them? A I did not tell 

from whom, but. I told her to make me \out a cheek for .12500. 

In your name or bearer? latever it is 

Q But not to your name? A t putt the name on the. back 

of e check-. 

Q Did. you make any complaint to the police until af-

ter you consulted your lawyer on the 23rd of April? A No. 

You did not make any comlaint to the pence until  -

after you consulted your lamser? A Yes; 

Q Then you acted under his ireotions? A Ye 

Called  witness on 

the People* b ills duly sworn pnd examined; 

testified as follows's: 

(Residence 1335 47th Street, Brooklyn. 

EXAMINATION BY MR; GOLDSTEIN: 

. 0 You are an attorney and cOunsellor r duly 

o practice law in all the Courts of the Stilt° of 

Q -Mere Ass your of 

CI_ Where was your office ibn• April 

same place. 

How lone' have you been a.pract 

nue., 1:1e1.7. York.. 



41 

Q And was during 1918? A Yes,. sir, for several years. 

prior thereto 

Did he call at your of fice on the 23rd of Apri4 

1918? - A Yes, 

Q Sometime in the  afternoon or towards evening? A 

don't recall the exact time of •day — sometime in the ear 

part of that day if my recollection Perves me 

Q Did he consult you? A He did, 

Q How long did he rem in in your office?- A Perhaps 

fifteen or twenty minutes of that day, 

Q Mere did. you see him again? A In the afternoon of 

at day around six o clo k 

Q Di 1 you have a conversation with him? A I .did. 

Q )hare did you go after your had your oonveroation 

I believe it is 149 or 141 Avenue A which 'arts then 

the place of business of this defendant. 

Q When you reached the defendant's place o b sinesc 

at that address, did you find him there? A I dia. 
Vho oicô was there besides the defendant? A There 

was El veral men. 

tz Did the courpla.ining witness PhilUpa erzga:ied in n 

zonvereation with Lasker? A .He 

Q Did. he introduce you to him? A After 110A, bem 

there for about fifteen minutes or thereabouts ane thc other 

mon had left, Phillips introduced ma to hir tr; his credit 

I an *an ) acoolinteN 

4, 
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Tell us What hapPened*and what was said between 

the parties on that occasion? -.A. _After the introduction to 

43: tanker of myself as his credit man Phillips enid to him 

well Lasker0 What about my money and ay ,good-. I hard there 

id- something happened, what was: it, So liasker says !Well, 

tell you Phillips you knot I am in business over here and 

I need- quite a lot of money to pay my bills and it is hard 

ime getting He said I went out and I needed about:??160 

to pay some bills and I went out and borrowed that ooney„ 

and I lied it with me to-pay lay bills, and after you had given 

• me your 250 I went over to that place where • the epode( were 

r.4-nd I gave, it to ,the two men who had the PIDOC113 sita, 

After the two men — then tali' two men went ahead 

recollection i this, he 0 Lid I told them I had thc 

money and they put the poods oi the wagon and then 

them• the 12250• and he IA they started off and.T -a-

thO wagon with the other two men We had hardlY gone 

half a block when tits two men stepped overt one got, hold of 

me, and another man got hold of the horse and th nts)A. 1,711( 

hold ofnie says Mat are you doing here. I said who arc 

you. Lasker says "Mo are you,  He said ovened u 

his coat and showed me shield, and be said.he'looke0like 

dete,vtive. said, why, what is, this about a bt, 

don' t you Icnow all these goods are stolen* how id  7.30. =MC 

7. Anythin 

abr. t it, •i. did not anything about ether' th 

ound here with :theoe goods • He said I do 



were stoien or not,. but I was -passing by ,along the street 

here and these two men asked me to siv a them a lift to put 

t goods on the wagon and they promised me ounle- of dol 

lare if I would put them on„ This is What he said to the d 

tectivec And he said I told the detective.I was a poor- man 

and that I had a big family ad so forth and that if that 

I_ wanted to earn a, couple of dollars and  I helped these min 

put the goods on the wagon and. I don- know 'anything More 

about the oase. I don't knot that they was stoleno and so 

dsteotive says, well, you come' 'along*, v,nd he said 

ed -alongwith him and I noticed the other detective also go 

hold of the other two men and-was,wolting behind me1 and as. 

was walking along the street I said to the de;teative 

in en innocent man, I &putt knew anything about this,. I. am.. 

poor man,/ wont you let me offff., and the detective says 

me, how ,do I know you are innocent He said X did not know., 

anythin • about this, I am a poor 'man, and he eaid. what is it 

Worth to you if I let you off* and he said te3.1 SrOl I go 

about 3160 in my- inside vest pocket and you let me off 

here I will give you that money, and so the datective says 

to him well as long as you say you are innooent and that you 

don't blow anything about this, why I will take 

let you offo how will we do it d he said 

dft4p.ce an 

as Soon as 

-I turn around the corner you clip me the money and I will4 

sneak away, and. so he said he put his hand in his Ansi:111i. - 

vest, ?locket cud Pulled out the roll qf bills which ho 



..o 

, - 

was about 16O andgave it to the detective then and there 

and as they turned 'the corner he walked away and thst 

last he saw of them, Then Isaid'te him -- I listened 

very thtently andt said to him, Lasker What boeame e4 the 

ether two men, Be esid I dentt knew; I said What i their 

name, He said I don't knew. Where wa 'it that these geode 

were put on the wagon, and he said I don't know the 'place, 

id. don't you know anythlta, about thief and he said no, 

I don't know anything about it  I. Said where were these nen 

lett thst •were arrested, waxen t interested 3:0.017101 

t find out What happened to them. He said no, did not 

cv ie • I said, Lasker de yoU Wt ybod.y to believe this 

story,. and be said,: why. I said, do you think anybody I 

"tag to listen to this story and. believeyou? I said ‘'.rhat 

De came of the. 0325o. He said / give that to the man the 

moment they rut the •goods on the wagon "Laskero, you.: 

are a Rauh =dad confounded liar and furth.ormore you Rre 

you will never be able to 

get away with this story an.d have -anybody believe YOu and 

a crook, a common crook I says 

got away with all this money this way 

mean,P I said "Mews tanker, you don' 

"I am not 

,id Itt7h t do you 

o get, excited, 

Phillips' accountant or 'his credit man. I 

Ain lawyer, and I r.,,m here to- see that he gets h c money back. 

if he don't 

He snid II:1Y I 

- 112 17) • 

t his money Vat* I mean to see that. ;oil gx) to 

tc-ke 

•ith 

tv jail here I am ming 

'rthether ti' 
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you or not, you are going to shell out here. We lad 'some 

very heated wards then and he threatened. he took A pir. 

or soissots on the table along Side of Thich:we were 4:7' 

ing and he picked them up an  threatenel to hit me with them 

sad I said now, you, need, not get exeited„ but `r• in  you. 41 

give up the money. I Twig atcnd for' any 14.onkeyshineaot 
tale 

;this land. this le a rkiee ittitAl to toil someone pine that 

A0 cy lc gptn to,: believe aty ezItc.my like that besalme-

,aelieve He said you get cs,t.ft 3f ystcire. said 

1 '4on get out o your store ant. v 

'Wank it is  

• hold of him- d pulls 

tay bE .just. 

Avki with tht 

OW 7 c , rear 

ma. n.the rn tize I sto d. la the :),ront Ac I.did not oirOr-

thci oaversation that too -Aace between PhilltP0 

ttn'i i, Laelter„ but onl got dVitte cif -it, so I ci not tn 

a poe/tibn to say JUst what the entire ponversation ur 

This was about .04.440 wail, the talk ware bold. abor.t forty or 

figty-feet aTay ZrO•m whcre I wan atandiarit front of the 

store and they were it tho rear in the work mon. After 

thmt I did not boa him except in  he Distriot Attorney*, 

Office. 

Q Xs that tU that transpired? A At thnt t1w.c. 

Q After you 'eft -tat did you. d X Mint :601",-, own 

C) Vicion wes thc, uout time that you etrponrof: in 

A X_co.,11o6 hiE atts to the mitts- øt% - 

'T or er-a',od 
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CROSS EXAMINATION try MR• ROSENBERCH, 

Q You saw tanker on Monday* April 2240 A 

him on Tuesday, 

Q April 23rd? 

Q 'When did yo o to the District Attorney? A About 

either the end of that week or the beginning of the next week, 

the beginning of the following vteek 

Q, At least oll or :rive days elapsed between April 23rd 

and when yo first saw the Distvtot Atto 

I en not in o, poe141.onti Gay loxawalar* 

CI It surely IMP, not tbf.t was itt oannot 

rooral novr, 

Oannot you tel us •Whorl i oannot 

tio.ywe later, Whether WeEk Or thereabouts 

an not in a ,position to say*, 

About that, 

Q Rave you seen your t tiuioy since you te,tified 

the police court? A No 

Q Have you talked the matter over with 014Voliont 

about the testimony that he gave in the polica *curt? 

• 

or the testimony he was to give here? 

When? A oometimo last week, 

And you went over the details? 

A That 

gtnorally. 

You as a lawyer kliat7 what the detai guitt?,  

Yon 1702re preparina it for trial? A Ict nocOecr,r1 

,,:mparing trial? A 



Q That  did you go over the details with him for? 

asked him if he recalled what took place at that time. 

Q Is that all you said.? 

Were you not upstairs when he was being examined 

y by the A.ssistant District Attorney? A !e, 

De was telling his story? A 

Q And you were telling yours? A YO-E4 

Bach heard the story 'from the other? A 

You did not nottcy tbitt poltipe from th 

tyltil. you informed the DistriOt Attorney 

A No,. oir I did not* 

At no time did you.noti the police?. 

And at leaet a week elapsed before .the arreat tras 

made? A beUeva you are righti.. 

Q The feat is you went' down Ito a-. Ilarkowito f.xbout 

the, Saturday or the Monday following April 23d, it not that 

aiight? A I am not in a position as / told yo 'before to 

,s.tate exactly - it was about a w 

Q A few days after?. A Yea 

Q And (hiring thof3e few days you had seen yow: client 

VA nips* h dnyt you? A Whether / caw him of oonoulted with. 

aim over the telephone I es not now in Po Wet t0 Otc,te. 

There ia.no question I did speak. to h m about this mattor. 

Q And talkod about the do'ailo 

rofe:10noe to 

When bai/O tAztt 
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Between the time April 23rd and the time you saw M. 

Markowitz? A Tee, we did, 

Q• Talked over the details of the supposed larcen.ys iB 

not that ri it? A We spoke over the matter* yes, 

The details of it? A That is a relative term 

.what you mean by details opoke of the larceny of that 

money. 

Q And of the nature of the transaction? A Yes, 

Q And of the peculiarity of the transaction? A Y 

And as to whether or not a man could be prosecuted 

Under those circus tamest A X did not discuss that point 

Q You talked it with Mr Markowitz? A I siinp].  spoke 

, with Mr, Markowitz telling him the nature of the act, 

Q After Phillips told you and after cm consulted with 

him? A Alter Mr Lasker had himself told me, 

You claim on April Ord you made a writtennemoreatdum 

of what took place? A I did, 

Q dn t -you? A I did, -

Q Did. you in that writtenmemorandum which you orly tha 

you wrote at the time clay anything about what you claim that. 

you said to Lasker* that he was • a orook? A Mother I calf]. 

it in the written memorandup *t believe •% 

Q Have you got the written memorandum be o A lte 

Q You have it your pocket? A • Yes„ - 

Q It has been n your poaesion ever 4w:0 
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•Q Have you read It since April 23rd? A I have, 

Q Row often? A Perhaps two or three times. 

Q Bow long since you have read it the last time? A I 

believe read it about a week ago When T was antpoenaed down 

bare. 

Q. Didn't you read It today? A No. 

Q To  refresh your recollect ion as to what you, wrote 

down? A No,  I did not. 

Q I there anything in that memorandum of the aupposild. 

conversation between you and Lasker wherein you accused Lasker 

of  be  a. crook/ A No 

Q Is there' anything in that writtenpaper where you 

accuse Lasker or you salt Us* said to .Lastaer you oan: tell 

that story to me but nobody ,wonld believe you? A There 

is nothing in the memorandum that I said. The only thing 

there is- what Lasker said. 

Q You say there is nothng i.n there as to What .you 

said? A No 

Q You zrote a memorandum purporting' tobe what took 

place latices,' at L skaffa., stores, didn't you/ A So far as it 
• than 
ac I/ thought was n oeseary to put down in writing about what 

La, ker tc ld me . 

Q Didn't you put that dovm in writing then qd. .:!;11 

•

 

So you could have it as .evidence against.Lankew? 4 No 

rhat aia you put it down for? A To fefoadh 



50 

recollection at any. time as to what actually occurred there, 

Q If you only put down what Lasker said and not what 

you said. how would that refresh your recollection? A, Be 

Pause I could recall what I said but might not recall 741 t 

Lasker said. It could not be used as evidence at any time, 

Is that your only explanation? A Ye 

Q You purposely omitted what you said? A Not pur 

poseIyo but I did not intend to put down anything that I said. 

Q You said Lasker said that )740 offered the detective 

50, you say that, and you put that dovm? A My recollection 

iS it was 160. 

Well, 1600 you put down that in writing? A -Yes, 

Q At that time? A Yes 

Q. In your memorandum? A Yos 

Q Look at your memorandum and see if you did not pu 

this down RI have quite a fol./ dollars in my inside vest 

pocket, / will give it to you and then you will let go of 

me and I will sneak away as if / had 'suddenly run away an 

you did not know what became of mes to which his captor 

said, 'All right,hand over the money and he gave him the 

entire bundle which he said contained 1165,ft A Yea, air, 

Q Did not Lasker tell you according to your own writ-

ten statement made at the tim that he b.ad quite -a few dol-

lars in his pocket? A Yo,S 

Q And not, as you tootif ed" that Laoker said I have 

got 65 in my clothes which I JU1 bribo you in order to 



let ic go? A That is probably correct but, I have in my 

memorandum that he said he had quite a few dollars but he 

Q , Everything you have testified that you said to Task 

,oron that occasion you did not put IA the memorandum? A Nos 

Q OnlY what yoU claim Lasker• etaid? A That js right: 

Q The real reason for doing that was that you could 

anything that you liked when you got on the  stand? 

It is not, °thing of the kind, 

Q How often fialre you testifioc1 for .a client? A Probr, 

y ten or twelve 'ears since I last was on the stand for 

Q You feel it is improper to testify_ in any -case 04 

behalf .of your client? A I did, not think so in this case 

. because I thought it was a very crooked proposition whiSh 

required the aid of an attorney who knot the facto. 

Is thp..t it? 

Don't you know .that ou could have telephoned to 

the police and had  the police there that very night? 

I thought I could ect better results if I did the vay 1 did 

That in you would be in possession cr the...ev:t-dence 



A Not that / did not trust bUt 1 tho 

kIy through the District Attorney. 

This is sUCh a crooked transaction 

you charging your client for your valuable services? 

Objected to Objection overruled, 

A Nothing, 

Nothing? A Nothing, 

Q You are giving your time and attention to your, client-. 

in this matter? A Yes, sir, absolutely, jn this matter. 

cl As a public spirited citizen? A No, not as a pub-

lic spirited citizen, but because I am - as a citizen I 

believe it is a duty to be performed in this matter. 

• Q You were so bitter in this - case that you, did not 

believe Lasker the first time that you spoke to him? A Af-

ter he told me the story I` surely did not believe him, 

Q The fact is that you were the lawyer for Mr, Phi.-

lips and yi-u were naturally prejudiced in his favor? A tn 

Phillips' favor I am inclined to :believe what he told me. 

Q Naturally yo we're inclined to believe your client? 

A After I heard the defendant 
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was a truetory that he was engaged in acriminal enterprise 

himself? A I did not take it that way from what he told me. 

He told me he was being sold a bankrupt stork* and from the 

information that he conveyed to me* I did not believe that 

Jae himself was engaged in the commission of any crime. 

Did he tell you all of the details as he has told 

the jury here about the transaction.* before You made this 

approach to the defendant? A He did, and more, 

Q' Did you not think tiihat it was hardly ethical for 
3) 

an officer of the court* an attorney. 8,0 counsellor at law* 

to get involved in the mattert A t did. not believe I was 

becoming involved, I simply beLLeved it was necessary for 

so dy to obtain some information whioh would lead or •n-

di the true facts in this ..case, 
MR, ROSENBERG: _ 

(1.'•Why didn't you telephone to the police? A Because 

I cUd. not belieye that was the proper procedure1,, 

Q What would be tho proper procedure A After the 

information was obtained, to obtain the aid of the District 

Attorney in ferreting out this orime 

Q Why didn't you go to the Di Jot Attornoyle office 
next 

theiday?t,k2 =Um kw/ Wenn xannittad Because X did not. 

think it was necessary to go the next days 

Q The crime had been committed 

the shortest time I. could peasVly do so, 

Q. That tiao at least three or four d 

• 

I Vent there in 

A It 

cl trh ther I hnd. o,..rtrtunity or ime t that tire to 



:.to See. the District Attorney,. 

Q You thought your time V40 more important than the  

prose:butt:00i ae. a public spirited • citizen, of this .alleged... 

rcriminalt A I thougit my time 1194 to be •.bon.served .firtit„ 

.my perSonal time had. to be served ftrato. . 

And that is the reason you did not notify. the po—

lice

. 

and that is the reason 'tr00. .did not  go to the District'. 

Attorney' A I did go to the 'District Attor40y," 

mean .until .three or fo= days at least .had elapeedr 

.14 That jc3 about 'righ't, 

.During all that time you never thougi 

to iot1fy the police/ 

t it necesvary-

CP AM/NATION BY TAR OOLDSTEIN: 

You 9,re 'undera oena? 

-Q By the Poople?-

Q How often have you been subpoena d 

time I have 

Peopl w duly sworn and exam 



DIREcT EXAMTITATIOX BY M. GOLDSTEIN.: 

During the month o April,, 1918, wre you in the em 

oy of Mr. 'Phillips? .4 

In what capacity? A Bookkeeper, 

Q Where? A 14,5 West 28th Street, 

Do you local, baying received a telephone callfrom 

Lasker7 A Yes, 

Q Did. you know Mr, Laker heore that telephone call 

ome over the wire? A Yee 

Q You had spoken to him efor? A Yea. 

Did you recognize his voice when he ,telephoned? A 

Did be give his name as Mr1 tesker 

Q. Mat did be say to you When he phoned. that Satur-

A That he malted to talk to 

Q Did you put M. Phillips On the wire? 

Q After Mr, Phil:UDE got throu tEl1ing to yiv, ranker,. 

hat did you see hm do lid he rer;s n there or c3.1d he 

on the wire? 

cl• Did Br. plain t-lk. to lani? A Yeo 

Did voU1jtefl to the convertatio ? A 



You do not know what they were talkit about? A No, 

Q After this conversation aid you draw a cheek?. A•Y 

Q Is this the cheek People's Zxhibit l for identifiea-i. 

tiono that you drew? A Yes, 

Q Who did you give that chec.: to  A Mr. Philips. 

1Zo cross eXamination• 

MR. GOLDSTETN: If yoUr Honor please, I have ex 

pected the sponger in court whose testimony I believe. 

is rthe material in this ease,i, but, if 11r, Rosenberg 

will niake maces ion', if he thinks 1-,bat is eonsis-

tent with his duty to do so*, I $713.3.. :toil will you 

concede. Mr. Rosenborg t te oods which Mr, Phil-

lips eottracted to buy throu . tanker never reached 

the pang r? 

MR. IWSEN13ERO. That Ir• o, Uttlo ar fetched, 

although I do riot think it touches the real point in 

this case. I do nOt feel justified in making bhat ad-

missions. I do not know Jaything about that and 1 un 

not going to make that (concession. The meat of the case 

is on another angle entirely. 

1TR aoLDSTEM. I thought perhaps it BAG:lit b9 

nat rial. If youx Horor thinks It is not material 

t7111 01050the co:lo 60'0, 

• TET, camir body could probably Weeeivo at 

via ever perhm.. In lAtenoo and I bnAly thiulc it. in 
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f great consequence to the case * in the aspect of 

the case as it tands 

MR GOLDSTEIN: hen the People rest. 

MR ROSENBERG: I move to direct an acquittal 

the ground that the Teople have failed to establish an 

.crime Charged in this indictment beyond a reasonable 

ubt. 

MR. GOLDSTEIN: _ndictment charges the d 

fondant with the-crime_of rand larceny An.the'first 

--degree. There .Eire two .cOun. 4 in 'the indl,..otment:,... • The 

trot chax count charging and aoouoing tido .defendant:• 

of ommon lew larceny, on the Allegation that ox the  

'2nd of April: - l918774 

MR 'ROSENBERGS* In.  foxc a4-_rMs. that lie 

took this money. 

MR. GOLDSTEIN: Continuing That he otole the 

sum of 02250. 

ith force and as, t e MR. ROSENBERG: N 

common law charge is. 

MR. GOLDSTE/N I am not through yet, There is 

a second count 

MR. ROSENB G: "Ltb force and rms. 

THE COURT: T .:hvØ•mani ned the indictment. 

-MR GOLDSTEIL: The cecond count oharei. the 

ondant with 140.121 received the num of t225O from 

Mi1ltp0 se agent mi t.ileo, end thit be feloniousi 

NC: 

• 
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as 
appropriated the said money to his OM 1104 with fe3onioi 

intent. The proof in this Case shown that On the ilaYin 

question 62250 waa given to Looker by Phillips; that 

it waa given to "him for a specific purpose and that he 

was to secure for him a bankrupt stock consisting o 

woolen' amounting or Constituting about 50 or 52 

pieces of sergesathe mita yardage being from 40 to 45 

yards; that he never delivered those goods to hi 

that he mdeaPProPriated those moneys; that he refused 

to give him the money and under those circumstances it 

seem° to ms to be car that the defendant at least 

would be guilty of the crime a grand larceny in the 

first degree as charge in the stcond count, It is t 

very simple matter, Here is a znn who receives ,ecord. 

ng to , the People's version of the traneaction n10001 

ied sum of money to go out and purrihaee a lot of goods, 
• 

He did not purchase those goods The 6:ids were neVer. 

delivered, The money was never returned:, If  that is 

so I know of no clearer. case of larceny than one such 

as has :teen proven in this ease 

THE COURT) Of courae, the etaiiute provides 

that the People must make out in its ovn case a prima 

facie case anG it muet make it out by good 614 eufficiew 

proof; the qua1it oi it must be. good and the quantity 

also, and it is Efl3C n04 Aipon the Court. by statute the 

i0001,04emeelt :that ' ii be not tlono., it becoge ,t 

Nem 
0044,1 
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duty of the Court to advise an acquittal, I have not 

listened toa 0400 In a long time that has impressed me 

so unfavorably as this case has upon the proof of tits 

State, It Is manifestly not rooted in the pialic in-

terest, It is to the Court Shocking to its conscienoe 

and to its understanding and appears manifestly to be 

a fricassee of cupidity and fraud* in which thc, pro 

scouting witness was a willing party. 

/ am constraned to grant the motion to advise the 

jury to acquit because of the Quality of the proof  and 

I will ask Mr, flonoinxe in oharge of the Part, to sub-

mit a transcript of this teStimony to the Grievance Com-

littee of the Bar A ooiation for its animadversiOn as 

to the conduct of the go in this case counoel 

for the prosdcuting witnes The testimony. 

will be written out and transmitted to the Secretary 

of the Grievance Committee • . the jury 
I advise *MM to acquit, 

rs 
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